
علمی و آموزشی4

گــروه علمی و آموزشــی-  
محمدمهدی طهرانچی بــا بیان اینکه 
انتخــاب رشــته توســط داوطلبان 
تعیین کننده اقبال اجتماعی به جلوه های 
مختلف علم در دانشگاه بوده که حاصل 
تصویرسازی اجتماعی منبعث از درک 
میزان سودمندی رشته در جامعه است، 
گفت: در یک مقطع، افراد فقط به مدرک 
تحصیلــی توجه می کردنــد اما امروز 
جوانان به میزان اعتبار مدرک تحصیلی 
در جامعه نگاه می کنند اما همه موضوع 
محدود به آن نیست بلکه میزان کارآمدی 
و موفقیت در محیط کار و سودمندی و 
رضایتمندی ذینفعان و تصویر اجتماعی 
نیز مورد توجه جوانان قرار گرفته است. 
پس دیگر فقط جایگاه و رتبه دانشگاه 

مهم نیست.
آمار ورودی دانشــگاهها در 

سال تحصیلی گذشته
وی با تأکید بر اینکه انتخاب رشته، 
عمل فردی اســت که آثار و پیامدهای 
اجتماعــی دارد، گفت: برآیند عمومی 
انتخاب رشــته در میانه تحصیل برای 
آینده کشور تعیین کننده است. به عنوان 
نمونه؛ آمار ورودی دانشگاه ها و مراکز 
آموزش عالی ســال تحصیلی ۱۴۰۲-
۱۴۰۱ نشان می دهد که از مجموع ۱۹۱ 
هزار ورودی مقطع کاردانی، ۸۶ هزار و 
۳۳۰ دانشجو در رشته های علوم انسانی 
انتخاب رشــته کرده اند. این در حالی 
اســت که مجموع ورودی دانشجویان 
این مقطع برای رشته های علوم پایه ۱۷۱ 
نفر و برای کشــاورزی و دامپروری ۳ 
هزار و ۹۰۰ نفر بود. در مقطع کارشناسی 

نیز از مجموع ۶۴۸ هزار ورودی، بیش 
از ۳۷۶ هزار دانشجو در رشته های علوم 
انســانی انتخاب رشته کرده اند. این در 
حالی اســت که متقاضیان تحصیل در 
رشــته های علوم پایه حدود ۴۱ هزار 
دانشــجو و فنی و مهندسی ۱۳۷ هزار 

دانشجو بوده است.
پر اقبال ترین رشــته های 

دانشگاه آزاد در ۲۰ سال گذشته
رییس دانشــگاه آزاد اســامی با 
اشــاره به تغییر ذائقــه اقبال اجتماعی 
طی ۲۰ سال گذشــته در دانشگاه آزاد 
اســامی گفت: در ۲۰ ســال گذشته 
رشته های ریاضیات و علوم کاربردی، 
عمــران، بــرق، کامپیوتــر و فناوری 
اطاعات، مدیریت و زبان های خارجه 
بیشترین دانشجو را به خود اختصاص 
داده بود. این در حالی اســت که از میان 

۶۰ رشــته تحصیلی مربوط به ورودی 
سال تحصیلی ۱۴۰۲-۱۴۰۱ رشته های 
حقوق، حســابداری، علــوم تربیتی، 
کامپیوتــر، روانشناســی و مدیریت 
در جایگاه شــش رشــته دارای اقبال 

اجتماعی قرار گرفته است. این اتفاق در 
دانشگاه های دولتی هم به همین شکل 
است و آینده این وضع بسیار خطرناک 
بوده و ادامــه این روند به معنی فاجعه 

برای کشور است.

اقبال به این رشته ها کاهش 
یافته است

وی خاطرنشــان کــرد: اقبــال 
اجتماعی نســبت به رشته های عمران، 
برق، مکانیک، صنایــع و حتی تاریخ، 

ادبیات و فلسفه بسیار کاهش یافته و با 
این روند، یک دانشگاه جامع نمی تواند 
بــه حیات خــود ادامه دهــد چرا که 
جوانان تصور می کنند که فقط مدیران، 
روانشناسان و حسابداران دارای درآمد 
و شغل مناسب هستند و از این رو به این 
رشته ها تمایل پیدا کرده اند. این در حالی 
است که کشور با این مدل اداره نمی شود. 
کشــوری که توزیع منابع انسانی در آن 
 درست نباشد، مانند یک فرد سرطان زده 
است. طهرانچی با بیان اینکه نگاه مردم به 
سودمندی رشته ها تغییر کرده و انتخاب 
آنها عوض شــده است، گفت: اشکال 
این تغییر ذائقه بــه آموزش و پرورش 
و آمــوزش عالی کشــور برمی گردد. 
آمــوزش و پــرورش در عدم هدایت 
تحصیلی دانش آموزان، احاطه جریان 
تربیــت فضای مجازی محــور و افت 
دانش های پایه در دانش آموزان مقصر 
بوده و آمــوزش عالی نیز در مدیریت 
غیرعلمی نظام آموزشی، توجه به جریان 
ارتقای اســتاد به جای شاگردپروری و 
اصرار بی جا بر شیوه های آموزشی غلط 
در ایجاد این تغییر ذائقه نقش داشته اند.

وی با اشاره به توزیع دانش آموزان 
متوسطه دوم کشــور گفت: در حوزه 
آموزش و پرورش شــاهد افت دانش 
ریاضی در مدرسه، کاهش شدید تعداد 
دانش آمــوزان ریاضی، عــدم هدایت 

اســتعدادها و غلبه آموزش غیررسمی 
بر آموزش رسمی دانش آموزان هستیم. 
ایــن موضوع باعث شــده که تنها ۱۸ 
درصــد دانش آموزان در حال تحصیل 
رشته ریاضی را انتخاب کنند. درمقابل 
آن، ۲۷ درصد علوم تجربی و ۲۴ درصد 

نیز علوم انسانی را برگزیده اند.
رییس دانشگاه آزاد اسامی ادامه 
داد: در حــوزه آموزش عالی نیز اتفاقی 
که درباره مقاطع تحصیلی افتاد، لوزی 
شکل کردن مقاطع کارشناسی تا دکتری 
بــود در صورتی که این مــدل باید به 
صورت هرمی باشــد که در قاعده آن 
کاردانی و کارشناسی قرار می گیرد که 
باید منجر به اشتغال شده، در میانه هرم 
کارشناسی ارشد قرار دارد که توجه آن 
به پژوهشگری اســت و در رأس هرم 
نیز دکتری تخصصی است که به اشتغال 
خواهد انجامید.طهرانچی خاطرنشان 
کــرد: در دوره تحصیــات عالی باید 
تأکید آموزشــی بر تهییــج پژوهش و 
قابلیــت آن در ایجاد درک بهتر از خود 
و دنیای پیرامون باشد. این تمرکز نباید 
بــر گردآوری دانش داده ای که از طریق 
منابــع دیجیتال و هــوش مصنوعی به 
طریق فزاینده و بهتری تأمین می شود، 
قرار گیرد بلکه باید در آموزش ایده های 
بــزرگ و چگونگــی توســعه آنها و 
روش های درک و حل مسئله قرار گیرد.

گــروه علمی و آموزشــی- 
گزارش ها حاکی از آن است که تسا بر 
روی ســاخت و توسعه روبوتاکسی ها 
تمرکز کرده اســت. رویترز می گوید، 
شرکت تسا تولید مدل ۲۵ هزار دلاری 
خود را متوقف می کند، اما ایان ماسک 
می گوید این خبرگزاری دروغ می گوید. 
تســا برنامه های خود را برای ساخت 
خودروی برقــی مقرون به صرفه کنار 
گذاشته است. ایان ماسک، مدیرعامل 
این شــرکت در ماه ژانویه گفته بود که 
خوشبین است که خودروی برقی ارزان 
قیمت در نیمه دوم سال ۲۰۲۵ وارد بازار 

شود.  اکنون این خودروساز در عوض 
به ســراغ روبوتاکســی رفته است که 
ماسک آن را به عنوان آینده حمل و نقل 
توصیف کرده اســت.طبق گزارش ها، 
پروژه خودروی برقی مقرون به صرفه 
که اغلــب »مدل ۲« نامیده می شــود، 
متوقف شــده اســت. این خودروساز 
حجم تولید هفتگی ۱۰ هزار خودرو را 
پیش بینی کرده بود و ماسک گفته بود ما 
تمــام وقت کار خواهیم کرد تا آن را به 
واقعیت تبدیل کنیم. وی قباً ادعا کرده 
بود که تسا در حال کار بر روی دو مدل 
جدید خودروی برقی اســت که انتظار 

می رود سالانه تا پنج میلیون دستگاه را 
به فروش برساند. اکنون این لغو تولید 
خودروی مقرون به صرفه تسا باعث 
می شود که حالا دیگر خودروی سدان 
۳۹ هزار دلاری این شــرکت به عنوان 
ارزان ترین وســیله نقلیه تسا معرفی 
شود. منابع رویترز به این رسانه گفته اند 
که در جلســه ای که در اواخر فوریه با 
حضور تعداد زیادی از کارمندان تسا 
برگزار شده، در مورد لغو تولید این مدل 
به آنها گفته شــده اما هشدار داده شده 
است که از خبررسانی در مورد لغو این 
برنامه خودداری کنند.البته ماســک در 
ایکس در پاســخ به این موضوع، بدون 
ذکر هیچ دلیل موجهی نوشت که رویترز 
دروغ می گوید.اتفاق اصلی وقتی روی 
داد که چند ساعت پس از انتشار گزارش 
رویترز مبنی بر اینکه تســا برنامه های 
خود را برای تولید یک خودروی برقی 
ارزان قیمــت لغو کرده اســت، ایان 
ماســک اعام کرد که تســا در تاریخ 
۸ اوت)۱۸ مرداد( اولین روبوتاکســی 
خــود را معرفــی می کند.این در حالی 
است که تسا سالها قول یک خودروی 

برقی مقرون به صرفه تر با قیمت حدود 
۲۵ هزار دلاری را داده بود و ماسک در 
ژانویه امسال گفته بود که خوشبین است 
که این مدل در نیمه دوم سال ۲۰۲۵ وارد 
بازار شــود.حالا جالب است که ببینیم 
این شــرکت چگونه یک روبوتاکسی 
را که قرار اســت به جای اســتفاده از 
رادار و سایر حسگرها که شرکت های 
دیگــر مانند ویمو)Waymo( به طور 
گسترده از آنها استفاده می کنند، فقط با 
دوربین کار کند، راه اندازی می کند. تسا 
در حال حاضر در موقعیتی قرار دارد که 
تقاضا برای خودروهای الکتریکی در 
ایالات متحده کاهش یافته اســت و از 
آن طرف رقابت در چین تشــدید شده 
 BYD و شرکت خودروسازی چینی
به ســرعت در حال رشد در این حوزه 
اســت. این خودروساز چینی در اوایل 
ماه جاری گفت که فروش آن نســبت 
به سال گذشته ۱۳ درصد افزایش یافته 
است. در همین حال، تسا اعام کرد که 
تحویل های آن سالانه هشت درصد و 
نسبت به سه ماهه قبل ۲۰ درصد کاهش 

داشته است.

رییس دانشگاه آزاد مطرح کرد؛

محبوب ترین و کم اقبال ترین رشته های 
دانشگاه آزاد در ۲۰ سال گذشته

رییس دانشگاه آزاد اسلامی گفت: در ۲۰ سال گذشته رشته های ریاضیات و علوم کاربردی، عمران، برق، کامپیوتر 
و فناوری اطلاعات، مدیریت و زبان های خارجه بیشترین دانشجو را به خود اختصاص داده بود.

در حــوزه آمــوزش عالی نیــز اتفاقی که دربــاره مقاطــع تحصیلی افتاد، لوزی شــکل 
کــردن مقاطــع کارشناســی تا دکتــری بــود در صورتی که ایــن مدل بایــد به صورت 
هرمــی باشــد که در قاعــده آن کاردانی و کارشناســی قــرار می گیرد که بایــد منجر به 
اشــتغال شــده، در میانه هرم کارشناســی ارشــد قرار دارد که توجه آن به پژوهشــگری 
اســت و در رأس هــرم نیــز دکتــری تخصصی اســت که به اشــتغال خواهــد انجامید.

زهـرا رضایـی نژاد
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معاون وزارت علوم خبر داد؛

کف و سقف حقوق اعضای هیات علمی
گروه علمی و آموزشی-معاون اداری مالی وزارت علوم گفت: کف حقوق 
یک اســتاد دانشگاه زیر بیســت میلیون تومان است که پیشنهاد داده ایم این مبلغ 
برای اســتادیار ۶۵میلیون، دانشیار ۷۰میلیون و استادتمام ۷۵ میلیون تومان شود. 
علــی خطیبی، معاون اداری، مالی و مدیریــت منابع وزارت علوم درباره آخرین 
وضعیت مسکن دانشگاهیان گفت: برای اولین بار در عمر آموزش عالی، اعضای 
هیأت علمی و کارکنان دانشگاه ها توانستند از اراضی مازاد دانشگاه ها برای تهیه 

مسکن استفاده کنند. 
شناســایی هزار هکتار از اراضی دانشگاه ها برای ایجاد مسکن 

دانشگاهیان
وی ادامه داد: هزار هکتار از اراضی دانشــگاه ها شناســایی شد که در طرح 
تفصیلی دانشگاه ها برای این اراضی پیش بینی خاصی صورت نگرفته بود بنابراین 

این اراضی به مسکن دانشگاهیان اختصاص یافت.
تاکید وزارت علوم بر ایجاد شهرک دانشگاهی

معاون اداری مالی وزارت علوم یادآورشد: اصرار ما بر این بود که شهرک های 
دانشــگاهی داشته باشــیم، نخبگان، دانشجویان متأهل و اعضای هیأت علمی و 
کارمندان ما دریک محیطی باشند که این محیط، محیط فرهیخته ای است و این گونه 

که باشد بسیاری از مسائل آسیب های اجتماعی سراغ آن ها کم تر خواهد آمد.
آخرین وضعیت مالیات حقوق اعضای هیأت علمی

وی درباره مالیات برای حقوق اعضای هیأت علمی و اساتید گفت: سالیان 
ســال اســت که مالیات حقوق اعضای هیأت علمی ۱۰ درصد بود از آغاز به کار 
مجلسی که در حال حاضر مستقر است یک قانونی عنوان شد مبنی بر اینکه مالیات 
پلکانی شد که ما درخواست کردیم و دولت نیز کمک کرد و خواستیم که مالیات 
برای حقوق اعضای هیات علمی از حالت پلکانی خارج شود و امیدواریم بتوانیم 

آن به نتیجه برســانیم و مجلس نیز در زمانی که لایحه را بررســی می کرد به این 
درخواست رأی مثبت داد که حقوق اعضای هیأت علمی مشمول مالیات پلکانی 

نباشد و به روال قبل بازگردد.
علاقه معــاون اداری مالی وزارت علوم به تحقق افزایش حقوق 

کارمندان آموزش عالی
خطیبی درباره اینکه دوست دارید در سال ۱۴۰۳ اولین طرحی که به نتیجه 
می رسد کدام طرح باشد گفت: خیلی دوست دارم افزایش حقوق کارمندان تحقق 
پیدا کند که پیگیر آن هستیم تا جاهای خوبی نیز پیش رفته ایم. وی درباره افرایش 
حقوق اعضای هیأت علمی گفت: افزایش حقوق ها تابع تصمیمات دولت است 
بعد از اعام ضرایب آنچه را که برای همه مصوب می کند برای دانشــگاهیان نیز 

مصوب می شود.
کف حقوق یک استاد دانشگاه

وی درباره کف حقوق یک استاد دانشگاه نیز گفت: کف حقوق یک استاد 
دانشگاه زیر بیست میلیون است در حال حاضر حدود سی و یک هزارعضو هیأت 

علمی داریم که کم تر از ۵۰۰ نفر از آنها یک درصدی هستند.
میزان حقوق پیشنهادی برای اعضای هیأت علمی

وی درباره اینکه قرار شده تا سقف حقوق برای اعضای هیأت علمی برداشته 
شود افزود: در سال چهارصد و دو، سقف حقوق پنجاه و پنج میلیون تومان بود که 
الان نیز هست، بنابراین پیشنهاد داده ایم که برای اعضای هیأت علمی برای استادیار 
پنجاه و پنج میلیون تومان به شصت و پنج میلیون تومان و برای دانشیار هفتاد میلیون 
تومان و برای استاد تمام هفتاد و پنج میلیون تومان لحاظ شود که مصوب نیز شد ه 
و منتظر اباغ آن هستیم اگر اباغ شود می توانیم معوقات سال چهارصد و دو رو 

به اعضای هیأت علمی پرداخت کنیم درسال ۱۴۰۳ مححق شود.

تسلا از اولین روبوتاکسی خود رونمایی می کند

گروه علمی و آموزشــی-یک 
شرکت معماری آلمانی، طرح مفهومی 
ساخت نوعی وسیله نقلیه را ارائه داده 
اســت که می تواند امــکان خوابیدن 
سرنشینان را هنگام سفر فراهم کند و غذا 

و نوشیدنی مورد نیاز را نیز ارائه دهد.
ایده ســاخت یک اتاق هتل روی 
چرخ ممکن است شــبیه به فیلم های 
علمی-تخیلــی به نظر برســد اما اگر 
جدیدترین مفهوم آن در دسترس قرار 

بگیرد، بــه زودی می تواند به واقعیت 
تبدیل شود.

شــرکت  پژوهشــگران  هدف 
معمــاری »Xoio« ایــن اســت که با 
 ،)Swift Pod(»ایده »ســوئیفت پاد
ســفرهای طولانی و خســته کننده با 

خودرو را کنار بگذارند.
این وسیله نقلیه مفهومی آینده نگر 
دارای یک اتاقک خواب بزرگ اســت 
کــه در آن دو مســافر می توانند هنگام 

رانندگی در سفر چرت بزنند. اگر کاربر 
به میان وعده نیمه شب نیاز داشته باشد، 
نیازی به توقف نیست زیرا سوئیفت پاد 
حتی تنقات و نوشیدنی ها را نیز ارائه 

می دهد.
ایــده ســوئیفت پــاد، پیمودن 
مسافت های طولانی با سرعت معقول 
 Xoio هنگام خواب اســت. شرکت
در یک پســت وباگی توضیح داد: ما 
همیشــه مجذوب قطارهای شــبانه و 
جادوی نوستالژیک ایده بیدار شدن در 

مقصد بوده ایم.
این خودرو یــک طراحی مثلثی 
دارد. گروه ســازنده گفتند: ما تصمیم 
گرفتیم از شــکل مثلث استفاده کنیم تا 
نشــان دهیم که این شکل چقدر برای 
ســاخت یک وسیله حمل ونقل پایدار 
برای مســافت های طولانی مناســب 

است.
دو تخت یک نفره، فضای خواب 
را بــرای دو مســافر فراهــم می کنند. 
مسافران هنگام سفر می توانند بنشینند 

یا روی تخت دراز بکشند.
مسافران می توانند این وسیله نقلیه 
را به صورت آناین ســفارش دهند و 
مقصد و زمان مــورد نظر خود را وارد 
کنند. یک سیستم ناوبری، سرعت مورد 
نیاز را به طور خودکار برای رســیدن به 

هدف مورد نظر محاسبه می کند.
نوشــت:   Xoio شــرکت 
شگفت انگیز اســت که در طول شب 
بتوانید با سرعت های سازگار با محیط 
زیســت ســفر کنید؛ به ویژه زمانی که 

ترافیک کم است.
اگر زیاد عجله ندارید، می توانید 
توقف هایی را برای اســتراحت کردن 
داشــته باشــید. در ادامه توضیحات 
Xoio آمده است: سیستم سوئیفت پاد، 
مجموعه ای از مکان های جذاب را برای 
انتخاب کردن ارائه می دهد که همیشه 

به روزرسانی می شوند.
ســوئیفت پاد هنــوز در حد یک 
مفهوم اســت و مشــخص نیست چه 

زمانی به واقعیت تبدیل شود.

گروه علمی و آموزشی- اکنون 
بــا ارائه مــدل ۲۰۲۴ زیکر ۰۰۱ این 
خــودرو جذاب چینــی یک رکورد 
جدیــد را به نام خــود ثبت کرده و 
آن خــودروی الکتریکی با ســریع 
 ترین شــاخص شــارژ در کشــور 

چین است.

بالاتریــن تریم زیکــر ۰۰۱ با 
باتری شــرکت CATL به ظرفیت 
۹۵ کیلووات ساعت عرضه می شود. 
فناوری شارژ ســریع امکان تجدید 
قــوای باتری از ۱۰ به ۸۰ درصد طی 
۱۱ دقیقه و ۲۸ ثانیه را فراهم کرده که 
برای پیمایــش ۴۷۳ کیلومتر کفایت 

می کند.
به عبارت دیگر ۱۱ دقیقه شارژ 
یعنی ۴۷۳ کیلومتر رانندگی و این یک 
رکورد چشمگیر در رده خودروهای 
الکتریکی است. البته برای رسیدن به 
این سرعت شــارژ باید از تجهیزات 
سوپرشــارژر مخصوص ۶۰۰ واتی 
با نام زیکــر وی۳ )دمای ۲۶ درجه( 

استفاده شود.
این سیســتم شارژ طی ۵ دقیقه 
انــرژی لازم بــرای پیمایــش ۲۶۴ 
کیلومتــر و طــی ۱۰ دقیقــه  برای 
 ۴۳۲ کیلومتــر را در باتــری ذخیره 

می کند.
باتری جدیــد CATL مجهز 
به سامانه مدیریت دمای هوشمندی 
است که امنیت و کارایی سیستم طی 
شــارژ را تضمین می کند. برای مثال 
در دمای منفــی ۱۰ درجه نیز باتری 
طی ۳۰ دقیقــه تا ۸۰ درصد ظرفیت 

تکمیل می شود.
زیکــر در نظــر دارد تا ۱۰۰۰ 
ایســتگاه شارژ فوق سریع را به ۹۰۰ 
ایستگاه کنونی در کشور چین اضافه 

کند.
زیکر در ۰۰۱ جدید از معماری  
۸۰۰ ولت الکتریکی استفاده می کند 
و شاخص فاصله بین محورهای آن 
در مقایســه با مدل قبلــی ۶ میلیمتر 
بیشتر شده و به ۳۰۰۵ میلیمتر رسیده 

است.
تنها تریم مجهز به ســامانه تمام 
چــرخ محرک از باتری ۹۵ کیلووات 
 CATL ســاعت لیتیم آهن فسفات
استفاده می کند. باقی تریم ها باتری 
۱۰۰ کیلووات ساعت کایرین نیکل 
کبالــت منگنــز CATL را همراه 
دارند. قیمــت زیکر ۰۰۱ از ۳۷۵۰۰ 
دلار آغــاز و در بالاتریــن تریــم به 

۴۵۸۰۰ دلار می رسد.

با هتل چرخ دار آشنا شوید!

زیکر 001 ؛ به شارژ بزنید یک چای بخورید، اتومبیل آماده رانندگی است!


